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Şedintele Comitetului 

Şedinţa dela 30 Decembrie 1920 

Şedinţa se deschide la ora 18 3/4 sub preşeden{ia d-lui pre
şedinte N. P. Ştefănescu. 

Prezenţi d-nii: Atanasescu 1., Balş G., Buşilă C., Buşilă /.„ 
Cerkez Cristodulo lv., Eremia T., Ghica S., loachimescu A , /o. 
nescu /.., Voiculescu V. 

Se citeşte sumaru.I şedinţei dela 18 Decembrie şi se aprobă. 
D l N. Zanne se scuză printr' o scrisoare că nu poate lua 

parte la şedinţa de azi. 
D-l Preşedinte înainte de a intra în ordinea de zi comunică 

obiecţiunile şi reflecţiile făcute de d-l Prim-ministru General Al. 
Averescu referitor la memoriul asupra căilor ferate, memoriul pre
zentat de d-sa şi de d l preşedinte al A. G. I. R. 

D-l Prim•ministru a răspuns că întâmpinarea inginerilor e 
tardivă. Şi dacă inginerii au contribuit odinioară la clădirea edi
ficiului României de azi, aceasta a fost uşor ca şi conducerea 
unui vas pe mare, pe t:mp liniştit.-Acum pe furtură, a trebuit să' 
se facă apel însă la căpitani destoinici. De 'altfel răspun
derea complectă în această chestiune precum şi ·hotărârile luate 
priveşte direct guvernul ţărei. Tot în această chestiune d-l Saligny 
a f~stv ~rimiţ.în audie~tă de M~ S. Regel~, înmânând memoriul 
soc1etaţ1lor. lt'I. S. a raspuns ca-I va studia. 

Intrându-se în ordinea de zi : 
1. D:l Preşedinte citeşte adresa Uniunei Generale a Indus

triaşilor din România, care învită pe preşedi~tele nostru şi pe 
6' delegaţie a Societăţei să ia parte la adunare în ·ziua de 31 
Decembrie pentru a se studia consecinţele. concesionărei atelie· 
relor C. F. I 

D-l Stefânescu arată cele vorbite de d-sa cu d-l preşedinte 
al Uniunei Industriaşilor şi anume : că la această adunare se va dis
cuta chestiunea transporturilor, se va face propuneri de amelio
rare şi se va arăta ce vor putea face în această privinţă indus
triaşii în colaborare cu băncile, iar hotărârile ce' se vor lua se 
vor supune Guvernului şi se vor comuniea M. ,S. Regelui. Uniu
nea Industriaşilor e de părere a se acţi~na energic. 

D-l C. Buşilă adaugă că; în chestiunea concesionărei, pă
rerea generală în Uniunea Industriaşilor, este de a se alcătui socie-
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tăţi româneşti care să primească în concesiune ateliere Statului, dar 
să fie controlate de Stat. 

Se repetă în general încă, odată, că principiul pentru care 
luptă societăţile noastre, este ca Statul să-şi păstreze şi să-şi ad• 
ministreze singur atelierele, lucrând ·singuri prin noi la organi
zare, refacere şi producţie. 

D· l Preşedinte comunică că va lua parte în numele socie
t&ţei la această adunare, iar comitetul mai deleagă să participe 
şi d-nii: Tancred Constantinescu, T. Eremia, C. Bălteanu şi T. 
Atanases5u. 

2. ~e aprobă de comitet a se ceda Şcoalei Politecnice în· 
urma unei cereri, o. colecţie mineralogică donată societătei de d-l 
Mavrache, societatea neavând. nici o obligaţie faţă de donator. 

3. Comitetul ia notă de scrisoarea d· lor ingineri !V. Muşat,. 
V. Ciobanu, Nicolau şi /osipescu, prin ·care aduc laude şi îşi a
rată satisfacţia pentru lupţa ce societatea duce în chestiunea con
cesionărei atelierelor C. F. 

4. Se citeşte o scrisoare a d-lui Inginer Inspector generat'E. 
Balaban, prin care îşi dă demisia din societate. 

. Comitetul o respinge. , 
~~ 

5 .. In urma propunerei d lui C. Buşilă, şi a unei petiţiuni 
adresa~ă societăţei prin care d-l Inginer-şef Ştefan Mateescu cere 
a fi reprimit membru al societăţei, fiind radiat odinioară pentru 
neplata cotizatiilor, comitetul . decide a fi reprimit, fără a trece 

. din nou spre aprobare la adunarea generală, cu obligaţia însă de 
a achita sumele ce datora· societăţei, în momentul radierei. 

6. Se admite ca membru nou, d-l Inginer fYegutz. 
7. Comitetul aprobă abonarea societăţei la revista lunară 

„Technos", revistă analitică a publicaţiiloa tecnice fra.nceze şi 
străine şi la buleti-nul „Asociaţiei Inginerilor electricieni". 

8. In procesul ce societatea îl arn cu. proprietarul localului 
în care stăm, în urma cererei d-lui Inginer A. Dumitrescu, de a 
fi înlocuit în delegaţia ce avea de a reprezenta societatea, comi
tetul însărcinează ca delegat al societăţei în această chestiune pe 
d-l Inginer V. Voiculescu. 

9. Comitetul dând cetire petiţiunei trimeasă de d-nii ingi
neri E. Gavrilescu, S. Ghica, I. Buşilă, prin care se cere exclu
derea din. Societate a d-lui Inginer Akermann, pentru motive 
grave, despre care se vorbeşte în Monitorul Oficial din 23 De
cembrie I 920, aci anexat hotăreşte a se supune Adunărei Gene-
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rale această obiecţiune pentru ca conform statutelor să se 1a o 
-deciziune. 

10. Se hotăreşte a se ţine o adunare generală comuna cu 
A. G. I. R. după ce se va cunoaşte şi rezultatul adunărei dela 
Uniunea Industriaşiior, care se va comu~ica membrilor ambelor 
societăţi, foată acţiunea pusă în chestiunea căilor ferate, şi se va 
alcătui o moţiune ce se va trimite spre cunoştiinţă şi M. S. 
Regelui. · 

Data acestei adunări generale se va fixa într'o tedinţă a 
comitetului, cât de curând. 

Ne mai fiir)d nimic la ordinea- de z1, şedinta se ridică la 
ora 19 jum. 

Aprobat în şedinţa comitetului dela 21 iahuarie 1921. 

Preşedinte, N. P. Ştefănescu Secretar, T. Atanasescu 

Şedinţa dela 21 Ianuarie 1921 

Şedinţa se deschide la ora 18 3/4, sub preşedinţi domnulu 
preşedinte Iv. P. Ştefanescu. 

Membrii prezenţi: 
Atanasescu T., Buşilă C., Buşilă !., Balş G, Cerkez Crist. 

N., Eremia T., Ghica S„ Ionescu· 1„ Popescu G., Pretorian S., 
Voiculescu V. 

Se citeşte sumarul şedinţei din 30.Xll.1920 şi se aprobă. 
lnainte de a intra în ordinea de zi, d-l preşedinfe anunţă 

moartea lng Inspector gencra1~·E. Balaban, fost vice-preşedinte 

al societăţei şi fost membru în comitet, moarte regretată de toţi. 
Comitetul aprobă depunerea. unei coroa'ne din partea socie

tăţei, şi. se decide 'ca toţi membri să participe la înmormântare. 
D-l preşedinte oiai comunică şi moartea unui alt membru al 

societăţei, membrul fondator Ion Joe Puşcuriu, la a cărui înmor
mântate în 2iua de 8 Ianuarie societatea a fost reprezentată, iar 
<l- sa a ţinut o cuvântare. 

Intrându-se în ordinea de zi : 
I. Se citeşte adresa No. 61089/29 Decem..brie 1920 a Di

recţiei Industriei, din Ministerul de Industrie şi Comerţ, însoţită 

de o circulară, un chestionar şi un exemplar din legea de incu
rajare a Industriei din România, şi aceiaş lege ungară (introdu
cerea). Prin această adresă se invită societatea a lua parte la 
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lucrările. comisiunei pehtru întocmirea anteproectului de legi in
dustriale. 

O telegramă cu acelaş conţinut cu No. 64061, repetă invi
taţia asupra aceleeaş chestiuni, adică a studiilor de legi indus
triale. D-l M. Manoilescu, Directorul Industriei ne trimete o lu
crare a d-sale. 

Comitetul deleagă a fi repre·zentat în această comisiune prin 
d-l Inginer C. Buşilă. 

2. Se ia .cunoştinţă de apelul şi statutele federale asocia
ţi unei mundtorilor intelectuali, la care societatea noastră a aderat 
în întrunirea ~cestei asociaţii din 23 Iunie 1920, hotărându-se ca 
d·l profesor Oh.· Ţifeica i;ă reprezinte societatea în comitetul fede
r,atia, comunicându· se ace lei asociaţii. 

3. Citindu·se cererea de dimisie a d-lui lng. C. R. Mircea, 
comitetul hotărăşte-a se întreba mai întâi d l lng. Mircea de cau
zele acestei hotărîri. 

4. La scrisoarea d-lui Ing ·şef Paul florinescu;' prin care 
revine asupra demisieis ale din societate, pentru a putea. participa 
la olaltă cu toţi membri societăţei, în lupta contra concesiunei 
atelierelor C. F. R., comitetul decide a se răspunde că ia cuno
ştinţă cu bucurie de ace,asta şi d-l F:orinescu va fi considerat di 
nou membru al societăţei. 

5. Se respinge de comitet propunerea d-lui lng. G. Pădure, 
de a se aşeza în localul societăţei o condică de frecuenţă a 
membrilor. 

6. Se citeşte circulara 3.dresată de Comisia Elveţiană de 
editarţ a operilor lui Euler, prin care ni se face cunoscut că au 
apărut a.cum 5 volume, dintre care 4 se fac cadou, iar. al 5-lea 
trebueşte achitat cu suma de I 00 lei pentru România ţinând seamă 
de valută, acesta e preţul abonamentului de volum fixat pentru 
ţara noastră. 

·Se hotărăşte trimiterea acestei sume. • 
7. Se ia cunoştinţă de adresa trimeasă de Societatea Re. 

gală R0mână de Geografie, prin /care confirmă primirea_ buleti
nului nostru, dispunându se trimiterea mai departe a buletinului 
în schimb cu acela al societătei. 

8. Trecându-se la chestiunea concesiunei ate!ierelor Căilor 

Ferate, se ia cunoştinţă de o scrisoare a d-lui lng. fv. Săcară, 
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o 
prin care se îndeamnă soci,etatea a continua lupta pe terenul în-
ceput, pentru a se obţine• tot ce se cere în memoriile întocmite. 

ln altă scrisoare trimeasă de d-l general Se. Panaitescu, 
pentru întărirea' părţii morale în lupta de rezistenţă ce opune azi 
înstrăinărei corpul ingineresc; 

D sa citează trei momente d;n viaţa armatei noastre, .acel 
al organizărei artileriei, al organizărei sistemului defensiv al ţărei 

şi al schimbărei conducerei Serv. Geniµlui în 1917, căutând a se 
da această însărcinare străinilor. 

Protestările corpului ofiţeresc au dus la un bun rezultat în 
tiJate aceste momente, urează inginerilor acelaş succes. . , 

Ca urmare la circulara No. 11, · trimeasă membrilo/ socie· 
tăţei de a-şi da părerea în privinţa organizărei. C. F. R. s,au pri
mit memorii dela d·nii ingineri : Andreescu C., Berlescu, Ciobany 
V., Gâlcă Toma, Guran C., Niţescu E., Persoiu, Petrescu I. F., 
Pomponiu E., Săpunaru G. S.. şi Scutaru G, 

D-l lng. Buşilă este delegat de comitet a le citi Şi referi. 
D-l Preşedinte face o expunere a celor petrec;ute la Uniu

nea lndustriăşilor în ziua de 31 Decembrie 1920, unde. societatea 
a fost reprezenfată şi unde s'a desbătut chestiunea conc~siunei 
atelierelor C. F. R. Au fost contra concesiunei d-nii : 

I. Dr. Cerkez, care a cerut celor prezenţi darea unei solu
ţiuni prin care să arătăm că deviza „prin noi înşine" e o 1Jealitate. 

2. D. A. Dimitriu indu~triaş metalurg, care a arătat că con
cesia atelierelor e moartea metalurgilor. 

3. D-l Inginer silvic Marino, a arătat că cu concursul ul'lei 
uniuni metalurgice, al băncilor şi a persoanelor luminate din 
C. F. R. s'ar putea da soluţia fără să ajungem la concesie. 

D-l Preşedinte Ştefănescu, a indicat soluţia schimbărei lu.· 
crurilor în atelierele C. F. R. 

a) Să se comanda materiale ; 
b) Să se compJecteze atelierele şi eventual sa se creeze 

altele noi; 

c) Să se revizuiască salariile personalulµi superior şi inferior 
d) Personalul ·c. F. R. să fie cointeresat la exploatare. 
D-sa, a arătat că dezorganizarea a venit dela starea anar-· 

hică ce a domnit după răsboi, dela lipsa personalului şi dela lipsa 
de materiale. Azi dezordinea a dispărut. Personalul fiind insuii
cient s'ar putea complecta aducându-se din slră~nătate, dar să 
rămâie sub conducerea noastră. 

https://biblioteca-digitala.ro



- 51 -

Materialele trebuesc cumpărate. 
Dânsul a mai arătat conditiunile oneroase ale contractului 

şi avantajele exagerate se obţin conce5ionarii. A mai adăugat în· 
urmă că această concesiune şi din punct militar e o primejdie. 

5. D-l lng. C. Mircea, a indicat o· solutie care· să ne lase 
stăpâni la noi, retrăgând Statului sarcina conducerei C. F. R •. iar 
C. F. R. să se transforme în intreprinderi industriale româneşti 

cu capital şi personal român. 
6. D l lng. V. Toroceanu, a cerut să se constitue diferite 

societăţi româneşti particulare care să ia concesia C. F. R. -
7. D-l lng. Casasovici, a criticat faptul că s'a luat în con

siderare de guvern numai o ofertă. 

· 8. D I Valentin Bibescu, a cerut o autonomie la C. F. R •. 
9. D-l G. Fernic a fost de părere pentru o colaborare a 

tutulor ramurilor de actiaitate naţională· cu instituţiile Statului, 
pentru refacere. A citat contractul de concesie, fiind dezavantajos 
pentru ţară şi jignitor pentru industrie şi Stat. 

Au fost în principiu pentru concesie domnii : 
D-' lng. M. Manoilescu, a arătat avantajele concesiunei. 
a). O autoritate mai mare a conducătorilor atelierelor, ce 

azi nu există, din cauza imixtiunei ce s~ produce şi autoritaţei · 
forţate militare in locul celei bazate pe erarhie. 

b) Aprovizionarea cu materiale de reparaţii s'ar face mai uşor. 
c) O organizare, ce ar fi model pentru specialiştii noştri. 

Dânsul recunoaşte însă că condiţiunile contradului de con-
cesie trebuesc cercetate. 

D-l Stelian Popescu a cerut colab~rarea cu străinii, lipsin
du-ne mijloacele proprii. 

ln continuare d-l Preşedinte arată că Uniunea Industriaşilor 

a întocmit un memoriu şi o comisie din parte-i a solicitat o au
dienţă la domnul Ministru de rezort, audienţă ce nu a fost încă 
acordată. 

Prin acel memoriu se arată grava 'greşală ce s'ar face prin 
această concesie, cerându· se a se da în exploatare aielierele me-
talurgiştilor români. . . v· 

ln prlvinţa organizării C. F. R. d-1 Preşedinte în urma unei 
convorbiri avutt: cu d-l Ministru al Comunicaţiilor a aflat că se 
proectează o autonomie a C. F. R. cu un consiliu de adminis
traţie ales de guvern, în care consiliul numeşte pe Directorul 
General al C. F. R. 
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Comitetul h.otărăşte convocarea unei adunări a societăţei la 
:30 Ianuarie 192_1 În care să se ia o hotărâre şi să se voteze o 
·moţiune În chestiunea concesiei C. F. R. 

10. D-l lng. V. Voiculescu, cere ca să se propue comitetului 
"localului Soc: Politecnice, de a se construi pe locul societăţei, in 
faţă o construcţie provizorie de prăvălii ce . ar fi productivă so
cietătei, aceasta când constructia localului definitiv ar Întârzia. 

ln chestiunea construcţiei localului d-l lng. T. Eremia e ru
·gat a face un expozeu, care se. va supune studiilor comisiei 
localului. 

11. Comitetul alege pe anul 1921, următorii membri în co· 
·misia de excursiuni : T. Atanasescu, N. G. Alexandrescu, C. Ciogo
lea, I. Costandache, M. Gheorghiu, Sp. Gold Haret, 1. Vardala, V. 
~Voiculescu. 

Ne mai fiind nimic la ordinea zilei, şedinţa se ridică la ora 20. 
Aprobat în şedinta comitetului dela 29 Ianuarie 1921. 

Preşedinte, N. P. Ştefănescu Secretar, T, Atanasescu 
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